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Lloc:    Sala d’actes de la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears 

Inici:   12.30 h 

Finalització:   13.45 h 

 

Assistents: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president 

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia i vicepresident primer 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal i vicepresident segon 

Sr. Guillem Ginard Sala, batle de Campos i vocal 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vocal  

Sr. Bernat Amer Artigues, en representació del Sr. Antoni Pastor Cabrer, batle de 

Manacor i vocal 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal  

Sra. M. Antònia Vallespir Garau, regidora de l’Ajuntament de Sineu i vocal 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, batle de Sóller i vocal 

Sra. M. del Carme Serra Martínez, regidora d’Urbanisme, en representació de  

Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de Maó i vocal 

Sr. Llorenç Carretero Tudurí, batle de Sant Lluís i vocal  

Sr. Francesc Morell Bibiloni, batle de Campanet i vocal 

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batle de l’ajuntament d’Eivissa i vocal 

 

Hi actua de secretària la Sra. Joana Alomar Serra. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Bartomeu Bonafé Ramis, tinent de batle de l’Ajuntament de Calvià i 

vicepresident tercer 

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal 

Sr. Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i vocal 

Sr. Llorenç Brondo Jover, batle de Ciutadella i vocal 

Sr. Martí Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal 

Sr. Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vocal 

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta primera del Consell Insular de 

Formentera  
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Reunió ordinària del Consell Executiu el 13 de febrer de 2009 a les 12.30 

hores en segona convocatòria a la sala de juntes de la Felib amb l’ordre del dia 

següent: 

 

1. Aprovació de les actes dels dies 12 de desembre de 2008 i 16 de 

gener de 2009. 

2. El president informa. 

3. Petició de canvi de membre del Consell Executiu de la Felib 

(entrada 129/06-02-09). 

4. Llista d’informes de l’assessoria jurídica. 

5. Llista de fitxes de les comissions externes de la Felib. 

6. Ratificació dels canvis de nomenaments a les comissions externes. 

7. Assumptes de tràmit. 

8. Precs i preguntes. 

 

 

063 

9/02/2009 
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Desenvolupament de la sessió: 

 

1. LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTER IOR 

El president sotmet a la consideració dels assistents les actes del Consell Executiu 

de 12 de desembre de 2008 i de 16 de gener de 2009. S’aproven per unanimitat.  

 

2. EL PRESIDENT INFORMA 

El president informa que el passat 10 de febrer assistí a l’hemicicle del Parlament 

Europeu, a Brussel·les, convidat per la Direcció General d’Energia de la Conselleria 

de Comerç, Indústria i Energia del Govern de les Illes Balears, a l’acte de signatura 

de les primeres dues-centes ciutats del pacte de batles per la lluita contra el canvi 

climàtic. Explica que aquest pacte implica que abans de l’any 2020 s’han de reduir 

un 20% les emissions dels municipis i s’han d’utilitzar un 20% les energies 

renovables. Continua explicant que aquest compromís implica un caire participatiu 

de la ciutadania, a més de fer un inventari d’emissions per tal d’avaluar quines 

accions són millorables i poder, així, elaborar un pla d’acció. Informa que es parlà 

que un 60% de les emissions es produeixen a les ciutats, i que són els ajuntaments 

els que poden actuar contra aquestes emissions. És un problema global amb 

solucions locals aplicables als ajuntaments. Continua explicant que la percepció 

general és que els ciutadans encara no són gaire conscients de la problemàtica del 

canvi climàtic, i que amb aquest acte, fet al Parlament Europeu amb un caire molt 

solemne, s’hi volia donar un gran ressò, malgrat que després els mitjans de 

comunicació no el remarcassin. Tot seguit dóna compte d’algunes intervencions, 

com la del president de la Comissió Europea, el senyor Durao Barroso; el 

vicepresident del Parlament Europeu, el senyor Aleix Vidal Quadras; el president 

del Comitè de les Regions, el senyor Luc Van den Brande, i el president de la 

Comissió Temporal del Canvi Climàtic, el senyor Guido Sacconi. Explica que aquest 

darrer recalcà la necessitat de tenir un nou model energètic descentralitzat, al 

contrari del que tenim ara, amb més eficiència energètica, mobilitat sostenible, 

millor recollida, separació i tractament dels residus, cogeneració i pous d’absorció. 
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Continua informant que també hi intervingueren distints batles, com el d’Hamburg, 

Dunkerke, Vätjô (Suècia), Madrid, etc, i explica que el batle de Madrid informà que 

s’ha d’evitar la temptació de suposar que les polítiques ambientals han de venir 

després de solucionar la crisi econòmica, sinó tot al contrari. També parlà el senyor 

Philippe Maystadt, president del Banc Europeu d’Inversions, per recalcar que 

aquesta entitat posa a l’abast un paquet de mesures importants per a tots els 

projectes que lluiten contra el canvi climàtic; que finança projectes referents a  

sistemes de transport, energies renovables, recerca i desenvolupament, i que els 

projectes que ells portaran a terme són les estratègies de mobilització de fons privat 

i el suport a projectes en l’àmbit local (inventari d’emissions, plans d’accions, etc). 

Diu que fins a l’any 2013 es disposarà d’un finançament de fins a 20.000 milions 

d’euros anuals, i que el finançament dels projectes resultat de l’assessorament es 

podrà fer fins a un 75% del seu cost. 

Finalment, explica que la tasca de liderar i assessorar la signatura dels batles a la 

nostra comunitat autònoma s’ha atribuït a la Direcció General d’Energia de la 

Conselleria de Comerç, Indústria i Energia del Govern de les Illes Balears, i que des 

de la Federació es preveu signar un conveni amb aquesta entitat per col·laborar en 

l’assessorament i la divulgació de les distintes accions i pactes als ajuntaments 

associats. 

El senyor Miralles demana si per tenir accés a les ajudes del Banc Europeu s’ha 

d’haver signat el pacte dels batles. 

El president contesta que és la primera condició, ja que els projectes finançats han 

de sorgir de l’assessorament del pla d’acció. Explica que la Federació, juntament 

amb la Direcció General d’Energia, informaran els ajuntaments quant a aquest 

tema. Comenta que els ajuntaments amb un nucli de població més petit poden fer 

una gran tasca quant a enllumenat públic, residus, aigua, etc., amb un doble 

vessant, per una banda, l’ecologista i, per l’altra, la repercussió positiva en les 

despeses municipals. 

El senyor Carretero demana quina és la funció de la Direcció General d’Energia en 

aquesta qüestió. Informa que a Menorca ja s’està duent a terme el tercer pla 

d’eficiència energètica en enllumenat públic, i explica que en alguns casos, com en 

el tema de la coogeneració energètica als geriàtrics, Menorca porta aquests 
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projectes més avançats, i com a conseqüència no pot obtenir diners de la 

Comunitat Europea. 

El president pren la paraula i explica que la funció de la Direcció General d’Energia, 

mitjançant un conveni amb la Federació, és liderar, assessorar i ajudar perquè el 

major nombre de batles i municipis es puguin incorporar a aquest pacte. 

 

3. PETICIÓ DE CANVI DEL MEMBRE DEL CONSELL EXECUTIU  DE LA FELIB 

El president informa que s’ha rebut una carta signada per la presidenta regional del 

Partit Popular, la senyora Rosa Estaràs Ferragut, en què sol·licita que se 

substitueixi el senyor Llorenç Brondo, batle de Ciutadella, pel senyor Juan Cabrera, 

batle des Castell, ja que el primer ja no pertany al Partit Popular. 

El senyor Albertí demana que aquest tema es deixi damunt la taula. Els assistents 

hi manifesten la seva conformitat de forma unànime. 

 

4. LLISTA D’INFORMES ELABORATS PELS SERVEIS JURÍDIC S  

L’assessor jurídic comenta que a la documentació que es lliura als assistents hi ha 

la llista d’informes que ha elaborat el Departament Jurídic, però que el tema més 

rellevant ha estat la recepció de la resolució del Registre d’Entitats Jurídiques del 

Govern de les Illes Balears segons la qual accepta els nous Estatuts de la 

Federació, per la qual cosa han passat a incorporar-se al Registre. 

La senyora Alomar pren la paraula i informa que ara els nous Estatuts de la 

Federació permeten fer l’Assamblea General Ordinària dins el primer semestre de 

l’any, per això enguany es farà durant el mes de juny, coincidint amb la celebració 

del vintè aniversari de la Federació. 

Vegeu la llista d’informes jurídics elaborats: 

Entitat 
Registre 
d’entrada 

Sol·licitat per Suggeriments - observacions 
Registre de 

sortida 

51. CES 17/09 President 

Projecte de decret pel qual es modifica el 
Decret 42/2008, d’11 d’abril, pel qual es regula 
la modificació en les tarifes dels serveis 
regulars de transport marítim entre les illes 
d’Eivissa i Formentera per als residents de l’illa 
de Formentera 

17/09 
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Entitat 
Registre 
d’entrada 

Sol·licitat per Suggeriments - observacions 
Registre de 

sortida 

52. CES  26/09 President 
Proposta de decret sobre fulls de reclamació en 
matèria de consum (2a versió) 

41/09 

53. CES 75/09 President 
Proposta de decret pel qual es regula la 
prestació ortoprotèsica 

40/09 

54. Conselleria de 
Mobilitat i 
Ordenació del 
Territori 

44/09 

Directora 
general de 
Transport Aeri 
i Marítim  

Avantprojecte de llei de transport marítim de les 
Illes Balears 

44/09 

55. Conselleria 
d’Agricultura i 
Pesca 

38/09 
Secretari 
general 

Proposta de decret pel qual es regula 
l’adaptació del règim jurídic i econòmic del 
Consell Balear de la Producció Agrària 
Ecològica al Decret 49/2004, de 28 de maig, de 
règim jurídic i econòmic dels consells 
reguladors  i altres ens de gestió i control i 
denominació de la qualitat 

45/09 

56. CES 55/09 President 

Proposta de decret pel qual es crea i es regula 
el Registre de Transportistes i Mitjans de 
Transport d’Animals de les Illes Balears i se’n 
regulen les autoritzacions 

55/09 

57. CES 88/09 President Proposta de reforma del CESM 56/09 

 

 

5. RELACIÓ DE LES FITXES QUE HAN ELABORAT ELS ASSIS TENTS A LES 

COMISSIONS EXTERNES 

La secretària general dóna compte de les fitxes que ha rebut la Federació dels 

representants que han assistit a les reunions externes següents: 

Representant Títol de la comissió externa Data Núm. 
d’entrada 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Permanent de la Comissió Balear de 
Medi Ambient 

12/12/08 Fitxa 129 
1019/08 

Guillem Ginard Sala Comissió de Seguiment de la Gestió 
de Residus no Perillosos de Mallorca 11/11/08 Fitxa 130 

1036/08 

Llorenç Carretero Tudurí 1er Congreso de Pequeños 
Municipios y Entidades Locales 27 i 28/10/08 

Fitxa 131 

855.1/08 

Joan Ferrà Martorell, batle de 
l’Ajuntament de Puigpunyent Comissió d’Educació 0-3 anys 14/01/09 

Fitxa 132 

039/09 

Joana Alomar Serra, secretària general 
de la FELIB 

Presentació de l’avantprojecte de llei 
d’ordenació del territori i de 
l’urbanisme de les Illes Balears 

21/01/09 Fitxa 133 
069/09 
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Representant Títol de la comissió externa Data Núm. 
d’entrada 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Comissió Permanent de Seguiment 
de l’Economia Balear 

22/01/09 
Fitxa 134 

114/09 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Comitè d’Avaluacions d’Impacte 
Ambiental 23/01/09 

Fitxa 135 

115/09 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Permanent de la Comissió Balear de 
Medi Ambient 30/01/09 Fitxa 136 

116/09 

Santiago Pizarro Simón, tinent de batle 
de l’Ajuntament d’Eivissa 

Mesa de Seguiment de l’Economia 
Balear 30/01/09 

Fitxa 137 

130/09 

Xisca Vich Llabrés, personal de la 
FELIB 

Sessió  extraordinària de l’Agenda 
Local 21 09/02/09 

Fitxa 138 

133/09 

Josep Lluís Colom Martínez, regidor de 
l’Ajuntament de Sóller 

Comissió d’Experts de l’Institut per a 
la Convivència i l’Èxit Escolar 15/01/09 

Fitxa 139 

134/09 

Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal Mesa de Seguiment de l’Economia 
Balear 30/01/09 

Fitxa 140 

135/09 

Joana Alomar Serra, secretària general 
de la FELIB 

Presentació de l’Institut de Primera 
Infància 09/02/09 Fitxa 141 

136/09 

Joan Ferrà Martorell, batle de 
l’Ajuntament de Puigpunyent 

Presentació de la signatura de les 
primeres 200 ciutats adherides al 
pacte dels batles impulsat per la 
Comissió Europea contra el Canvi 
Climàtic  

10/02/09 
Fitxa 142 

148/09 

 

 

Els assistents se n’assabenten.  

 

6. RATIFICACIÓ DELS CANVIS DE NOMENAMENTS A LES COM ISSIONS 

EXTERNES  

6.1 Ratificació del Consell de Participació de la D ona de l’Institut Balear de la 

Dona. 

La senyora Alomar informa que s’ha considerat convenient que, a aquest Consell 

de Participació, s’hi designassin dues persones d’illes distintes, una de Menorca, 

com a titular, i l’altra de Mallorca, com a suplent, en lloc de les dues de l’illa de 

Menorca, com s’havia designat en un principi. Els assistents hi estan conformes. 

Queda amb els membres següents: 
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Titular   

Nom i llinatges Isabel Juan Mercadal, regidora de l’Ajuntament de M aó 

Adreça Plaça de la Constitució, 1 – 07701 Maó 

A/e areasocial@ajmao.org 

Telèfon de contacte 971 36 98 00 – 606 540 632 

Suplent  

Nom i llinatges Maria Antònia Vallespir Garau, regidora de l’Ajunta ment de Sineu 

Adreça Carrer de Sant Francesc, 10 – 07510 Sineu 

A/e secretari@ajsineu.net 

Telèfon de contacte 971 520 027 (secretari: Dámaso Ybáñez) – 671 548 779 

  

6.2 Ratificació del Consell Escolar de les Illes Ba lears. 

La senyora Alomar  informa que el nomenament de la senyora Antònia Benejam 

Anglada, regidora de l’Ajuntament de Ciutadella, al Consell Escolar de les Illes 

Balears acaba el 27 de febrer de 2009, per la qual cosa s’ha de ratificar aquest 

nomenament o nomenar algú altre com a representant de la Federació. 

El senyor Carretero informa que aquest és el mateix cas que el punt 3 de l’ordre 

del dia. 

El senyor Albertí demana que aquest punt també es deixi damunt la taula. Els 

assistents s’assabenten i hi manifesten la seva conformitat.  

 

7. ASSUMPTES DE TRÀMIT 

7.1 Visita del senyor Antoni Tebas Vicens. 

La senyora Alomar informa que avui dematí ha rebut la visita del senyor Antoni 

Tebas Vicens, secretari d’Administració Local d’UGT i CSP del Servei Públic, per 

parlar sobre el conveni policial que acaba el 31 de desembre de 2009. Després de 

les distintes intervencions dels assistents, s’acorda convidar la Conselleria 

d’Interior del Govern de les Illes Balears al proper Consell Executiu per tractar 

d’aquest tema i saber quines propostes hi ha per al nou decret.  
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8. PRECS I PREGUNTES 

El senyor Pizarro demana si la darrera setmana del mes es pot evitar convocar consells 

executius extraordinaris, ja que els plens dels ajuntaments es fan durant aquesta 

setmana.  

El senyor Orfila pren la paraula i comenta que la premsa escrita dóna una imatge dels 

ajuntaments com a morosos i causants que les petites empreses no puguin aguantar en 

temps de crisi. Explica que s’ha de fer un esforç i aprofitar qualsevol situació per 

desmentir aquesta actitud.  

El senyor Amer explica que enguany els ajuntaments no han rebut subvencions del 

Consell de Mallorca perquè aquest els devia diners, però aquesta entitat té un deute 

superior amb els ajuntaments. El president comenta que aquesta problemàtica l’ha feta 

arribar a Francina Armengol, presidenta del Consell de Mallorca. 

El senyor Albertí informa que assistí, convocat per la Conselleria de Turisme del Govern 

de les Illes Balears, a una reunió a l’Ajuntament de Sóller per tractar-hi el tema del 

Decret Nadal, també anomenat pla Renove, i demanà qui formaria la comissió 

avaluadora. L’informaren que aquesta estaria formada per membres del Consell Insular, 

el Govern balear, sindicats i patronals. Proposa que a través de la Federació es 

reivindiqui la presència dels ajuntaments. 

El president informa que es farà la petició per escrit a la Conselleria de Turisme. A més, 

demana als assistents la conformitat per poder enviar un escrit al director general 

d’Administracions Públiques, el senyor Miquel Nadal Moyà, i acordar una reunió per 

tractar del tema de l’Estatut d’autonomia local. Els assistents se n’assabenten i hi estan 

conformes. 

El senyor Miralles demana a l’assessor jurídic si és possible que el Govern reguli el 

funcionament d’un servei municipal que es posa en marxa des del mateix municipi. 

L’assessor jurídic contesta que no creu que sigui possible. 

El senyor Orfila pren la paraula i comenta que el Govern té la capacitat de regular 

normes i alhora subvencionar distintes accions per tal que les coses es facin com ell vol. 

Cometa que la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) està reivindicant 

poder recaptar un percentatge dels imposts del Govern. 
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El senyor Albertí informa que des de la Conselleria d’Educació es vol potenciar que les 

famílies que no porten els seus fills de zero a tres anys a les escoletes puguin gaudir 

d’un servei format per distints professionals. Comentant que aquest servei serà 

subvencionat el primer any i que després aquest cost l’assumirà cada ajuntament. 

Explica que aquest sistema de subvenció no és aplicable als ajuntaments. 

L’assessor jurídic reparteix als assistents un exemplar del llibre Sistema d’indicadors per 

a la gestió integrada de la zona costanera de les Illes Balears, publicat pe l’Institut 

Mediterrani d’Estudi Avançats (IMEDEA), el Consell Econòmic i Social (CES), la Direcció 

General de Recerca, Desenvolupament Tecnològic i Innovació del Govern de les Illes 

Balears i la Universitat de les Illes Balears (UIB). Explica que aquest és un estudi 

comparatiu d’indicadors mediambientals i econòmics. 

Segueix explicant que, amb referència al tema de la Directiva de serveis, durant el dia 

d’avui sortia l’anunci de licitació per a tots els ajuntaments que s’hi varen interessar en el 

seu moment. Explica que tots els altres ajuntaments gaudiran d’una altra oportunitat per 

incorporar-s’hi durant l’any. 

Continua explicant que l’oficina d’informació creada entre el Consell de Mallorca, el 

Govern balear i la Federació per resoldre dubtes sobre el Fons Estatal d’Inversió Local 

ha obtingut molt bons resultats i que si tenen qualsevol dubte es posin en contacte amb 

aquesta oficina.  

El senyor Bernat demana en quina situació es troba la llei del Parlament Europeu que 

regula les manifestacions de foc a les festes patronals dels municipis.  

La senyora Alomar contesta que aquesta llei té en compte les festes patronals de cada 

municipi, però que, així i tot, el Departament Jurídic estudiarà el tema. 

Sense més assumptes per tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a 

secretària, estenc aquesta acta. 

 

La secretària       Vist i plau 

 

El president 


